
سرویس سیاسی- عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به اینکه 
مشکل در تبدیل سیاست ها به قانون است، گفت: اگرسیاست های کلی را تبدیل 

به قانون کنیم، در چرخه کشور به جریان می افتند.
نهمین پیش نشســت همایش نظام مسائل اولویت دار کشور با همکاری 
مرکز ارزیابی و نظارت راهبردی اجرای سیاست های کلی نظام و سازمان بسیج 

دانشجویی برگزار شد.
این نشست که موضوع »آسیب شناسی اجرای سیاست های کلی نظام« را 
دنبال می کرد با ســخنرانی مهندس سید مرتضی نبوی؛ عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و دبیری دکتر مهدی مقدسی مدیر کل حقوقی مرکز ارزیابی و 

نظارت راهبردی اجرای سیاست های کلی نظام برگزار شد.
ســید مرتضی نبوی در جمع شــرکت کنندگان در نهمین پیش نشســت 
همایش نظام مســائل اولویت دار کشــور اظهار داشت: شاید به این مفهوم در 
ادبیات دنیا چیزی به نام سیاســت کلی نداشــتیم و نداریم و شاید بتوانیم ادعا 

کنیم قوی ترین ادبیات در این زمینه مربوط به کشور ما است.
وی افزود: مشــکل در تبدیل سیاست ها به قانون است. بهترین جایی که 
سیاســت های کلی به نظام برنامه ریزی کشــور وصل می شود، مجلس است. 
قاعدتاً اگر ما موفق بشویم سیاست های کلی را تبدیل به قانون کنیم، در چرخه  

کشور به جریان می افتند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: قاعده این است که قوه مجریه 
قوانین مجلس را اجرا کند. در فرمایشات مقام معظم رهبری است که می فرمایند 
مجلس از این نظر اهمیت دارد که راه را برای دولت می تواند ترسیم کند. دولت 
باید مجری مصوبات مجلس باشــد. اگر ما بتوانیم فقط سیاســت ها را به موقع 
به قانون تبدیل کنیم، دســتگاه های مختلفی برای نظارت بر اجرای آن وجود 
دارد. مثلًا قوه قضائیه در قانون اساسی، مسئول حسن اجرای قوانین است. غیر 
از نظارت هایی که به صورت مشــخص برای مجلس هم در نظر گرفته شــده 
اســت، اما اصولاً مســئول اجرای حسن قوانین قوه قضائیه است و ابزار آن هم 

بازرسی کل کشور است.
وی در ادامــه تاکیــد کرد: بعضی ها معتقدند بایــد از صفر تا صد اجرای 
سیاســت های کلی را مثلًا از ســطح یک دهســتان تا در سطح کشور پیگیری 
کرد. من معتقد هســتم این گســتردگی مانع از این است که نظارت بر اجرای 
سیاســت های کلی کارآمد باشد. ما با حجم زیادی از سیاست ها مواجه هستیم 

که اصولاً این حجم زیاد باعث می شود رعایت آن در عمل کار سختی باشد.
نبوی تاکید کرد: اصولاً سیاست کلی باید در پاسخ به این سه موضوع مهم 
باشــد. موضوع اول اینکه یک مســئله ملی ایجاد می شود، موضوع دوم بحران 
موردی و سوم کشف فرصت های داخلی، خارجی و منطقه ای و استفاده از این 
فرصت ها است. در نتیجه سیاست های کلی باید در این چارچوب باشند. یکی 
از مســائلی که رهبر انقلاب هم روی آن تاکید داشــتند، بحث ساختار معیوب 
بودجه است، یک دفعه می بینیم دولت ۷۰ تا ۸۰ درصد بودجه را توسعه داده، 

با این توجیه که در سال انتخابات هستیم.
وی در پاســخ به این سوال که چه میزان از سیاست های کلی محقق شده 
عنــوان کرد: ارزیابی دقیقی ندارم ولی فکر می کنم میزان کمی از سیاســت ها 
محقق شده است و این موضوع به مجمع تشخیص مربوط می شود و کمی هم 

در مجلس باید برنامه ریزی انجام شود.

ســرویس سیاسی- حداقل حقوق ماهیانه ســربازان در سال آینده، یک 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومان خواهد بود

یک عضو هیات رییسه مجلس گفت که براساس مصوبه کمیسیون تلفیق 
حداقل حقوق ماهیانه ســربازان در سال آینده، یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان 

در نظر گرفته شده است.
ســید محســن دهنوی نماینده تهران در مجلس در صفحه شخصی خود 

در توییتر نوشت:
در جلســه پرچالش کمیســیون تلفیق تصویب کردیم حقوق و مزایای 
ســربازان در ســال آینده معــادل ۷۵٪ یک پایور )همان چیــزی که در قانون 

پیش بینی شده( و چند برابر امسال شود.
 حق ســرباز را باید بدون منت به او بدهیم و ســپاس گزارش باشیم.  این 
مصوبه، مقدمه ای ست بر ایجاد سازوکارهای سربازی حرفه ای. حداقل حقوق 
ماهیانه سرباز، ۸/۱ میلیون تومان خواهد شد.  مزایایی نظیر حق ماموریت، تاهل، 
بدی آب وهوا، مناطق مرزی و ... نیز علاوه بر مبلغ فوق محاسبه و به حساب شان 
واریز می شــود.  همه ی این مبالغ در ردیف بودجه ســتاد کل نیروهای مسلح، 

گنجانده شده و از سال دیگر، قابلیت اجرا دارد.« 

مرتضی نبوی : 

در تبدیل سیاست های کلی 
نظام به قانون مشکل داریم

عضو هیات رییسه مجلس  اعلام کرد:

افزایش حقوق سربازان به حداقل 
یک میلیون و ٨٠٠ هزار تومان 

سرویس سیاسی-سعید خطیــب زاده، در 
گفت وگو یی در پاســخ به ســوالی در ارتباط با 
برخــی از اظهارنظر ها در مورد عملکرد وزارت 
امور خارجه و رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان 
طی روزهای اخیر، با بیان اینکه اجراکننده سیاست 
های حوزه سیاســت خارجی کشــور، وزارت  
امورخارجــه اســت و در همین چارچوب باید 
ورای نــگاه حزبــی و جناحی عمل کرده و همه 
نیز به این وزارت خانه چنین نگاهی داشته باشند، 
گفت: متأسفانه برخی عملکرد سیاست خارجی 
کشور را براساس نگاه جناحی و حزبی خود مورد 
بررسی قرار می دهند و قطعا اولین قربانی چنین 

نگاهی، منافع ملی کشور است.
ظریف یکی از بهترین دیپلمات هایی 
اســت که جمهوری اسلامی ایران تربیت 

کرده است
این دیپلمات ارشــد کشــور بــا تأکید بر 
اینکه وزارت خارجه مأموریت گرا اســت و در 
چارچوب سیاســت ها و مأموریت هایی که به 
آن ابلاغ می شــود، عمل می کند، افزود: این یک 
واقعیت اســت که وزیر خارجه کنونی ما یکی 
از بهتریــن دیپلمات هایی اســت که جمهوری 
اسلامی تربیت کرده است و در بیرون کشور نیز 
از دیپلمات های ورزیده و شناخته شده در طراز 

بین المللی است.
وزارت خارجه در بسیاری از حوزه 
ها در عرصه بین المللی در فضای تنهایی 

راهبردی قرار دارد
سعید خطیب زاده با تأکید بر اینکه وزارت 
خارجه، پیشانی نظام در عرصه بین المللی است 
و در همیــن چارچوب نباید وزیر و دســتگاه 
دیپلماســی را در داخل کشور تضعیف کرد و با 
آن برخورد جناحی داشت، تصریح کرد: این یک 
واقعیت اســت که وزارت خارجه در بسیاری از 
حوزه ها در عرصه بین المللی در فضای ''تنهایی 
راهبردی'' قرار دارد و در همین فضا می بایســت 

منافع ملی و مردم را پاسداری کند. در.
عرصه سیاســت خارجی، عرصه 

قربانی شدن است نه قهرمانی
خطیــب زاده با تأکید بــر اینکه همان طور 
که آقای ظریف اشــاره کردند عرصه سیاســت 
خارجی، عرصه قربانی شــدن در راستای منافع 
ملی و مصالح کشــور است نه عرصه قهرمانی، 
گفت: کســی کــه وارد این عرصه می شــود و 
مسئولیت می پذیرد می داند که هر لحظه باید برای 
کشور قربانی شود و این عرصه، عرصه قهرمانی 
نیست. وی در پاسخ به سوالی در ارتباط با آخرین 
وضعیت نفتکش توقیف شده کره ای در ایران و 
درخواست کره جنوبی از قطر برای میانجی گری 
بین تهران و سئول جهت حل این موضوع گفت: 
در جریان سفر هیأت کره ای به تهران که چندی 
پیش براساس برنامه ریزی قبلی انجام شد ما از آن 
ها پرسیدیم که چرا مسئله توقیف نفتکش کره ای 
را که یک مسئله فنی است، می خواهند از طریق 

سیاسی حل کنند؟
این دیپلمات ارشد ایرانی با بیان اینکه علت 
توقیف نفتکش کره ای همان طور که پیش از این 
اعلام شــده ایجاد آلودگی محیط زیستی در دریا 
بوده اســت و این موضوعی است که برای همه 
کشورها مهم است، گفت: حتی این موضوع برای 
برخی از کشــتی های ایرانــی نیز در جای دیگر 
رخ داده و همه کشورها در ارتباط با این موضوع 

حساس هستند.
برای خدمــه بیمار نفت کش کره ای، 
دسترسی بهداشــتی و کنسولی فراهم 

کردیم
خطیب زاده با بیان اینکه این کشتی براساس 
حکم قضایی توقیف و به بندر هدایت شده است، 
افزود: در این مدت بالاترین سطح دسترسی های 
کنسولی برای ملوانان و کارکنان این کشتی فراهم 
شده اســت. تعدادی از خدمه کشتی بیمار بوده 
که دسترسی های بهداشتی و درمانی برای آن ها 
فراهم شــد و معاون وزیر خارجه کره در جریان 
ســفری که به تهران داشت با کاپیتان این نفتکش 
به صورت تلفنی گفت و گو کرد و دیگر خدمات 

کنسولی لازم نیز برای آن ها فراهم شده است.
میانجــی گری در مــورد نفت کش 

توقیف شده کره ای را نمی پذیریم
وی ادامه داد: میانجی گری سیاسی در مورد 
مسائل فنی مورد قبول ما نیست و ما این موضوع 
را به کره ای ها نیز اعلام کرده ایم. خطیب زاده با 
رد این ادعا که هدف ایران از توقیف این نفتکش 
کــره ای مجبور کردن کره برای بازپرداخت پول 
های بلوکه شــده ایران در سئول بوده است، ادامه 
داد: ما تاکنون راه های مختلفی را برای آزادسازی 
این پول ها رفته ایم و سفر قائم مقام وزیر خارجه 

کره نیز در همین راستا صورت گرفت.
کره ای ها فقط قول می دهند!

وی با بیان اینکه در ملاقات هایی که مقامات 
ایرانی با هیأت وزارت خارجه کره جنوبی، داشتند 
تأکید شد که دولت کره همکاری های لازم را در 
ســه سال اخیر با ایران برای بازگرداندن این پول 
ها انجام نداده است، افزود: آن ها نیز در این دیدار 
مثل همیشــه قول هایی برای پیدا کردن راه حل 
هایی برای حل این موضوع داده اند و امیدواریم 
این بار به این قول هایشان عمل کنند و به صورت 
واقعی و به دور از هرگونه بهانه گیری تلاش کنند 
که پول ایران آزاد شود چرا که آزاد شدن این پول 
می تواند تأثیرات خوبی در فضای اقتصادی ایران 

ایجاد کند.
پول ایران در کره یک رقم کاملا دقیق 
اســت که هم ما می دانیم و هم طرف های 

رسمی کره ای
خطیب زاده همچنین در پاسخ به این سوال 
که بانک مرکزی میزان پول بلوکه شــده ایران در 
کــره جنوبی را ۷ میلیــارد دلار اعلام کرده ولی 

چندی پیش برخی از رسانه های کره ای این رقم 
را حدود 9 میلیارد دلار عنوان کردند، اظهار کرد: 
البته رســانه های کره ممکن است رقمی را بالاتر 
و یــا پایین تر اعلام کنند که ملاک نیســت. پول 
ایــران در کره یک رقم کاملا دقیق اســت که هم 
ما می دانیم و هم طرف های رسمی کره ای. البته 
پولی که ما در آنجا داریم براساس واحد پول کره 
یعنی "وون" اســت و براساس نرخ برابری دلار 
مــی تواند این میزان بالا و پایین در تبدیل به دلار 
محاسبه شود. وی با بیان اینکه پیگیر مسائل پولی 
و بانکی بر عهده وزارت خارجه نیســت بلکه ما 
به تسهیل انجام مذاکرات در این زمینه کمک می 
کنیم، افزود: معیار دقیق در ارتباط با پول ایران در 
کره مقداری اســت که بانک مرکزی اعلام کند و 
باید مقامــات بانک مرکزی میزان دقیق این پول 

را بگویند.
بیانیه دبیرکل سازمان ملل در مورد 
عدم پرداخت حق الســهم از طرف ایران، 

غیردقیق بود

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به این سوال که با توجه به نامه دبیرکل سازمان ملل 
متحد به رئیس مجمع عمومی سازمان ملل، ایران 
بــه خاطر عدم پرداخــت  حق عضویت خود از 
دادن رأی در مجمع عمومی سازمان ملل محروم 
شــده است و از طرف دیگر ایران اعلام کرده که 
از طریق پول بلوکه شده خود در کره تلاش کرده 
کــه این بدهی را پرداخت کند، گفت: ما از همان 
اول منابع لازم را برای پرداخت به ســازمان ملل 
تخصیص داده ایم و این آمریکایی ها بوده اند که 
کانال های مالی را برای برداشــت این پول بلوکه 
کرده اند و دبیرخانه ســازمان ملل نیز در جریان 
این موضوع اســت. ما از آن ها خواســته ایم که 
بگویند که از چه  کانالی این پول را انتقال بدهیم 
که آمریکایی ها نتوانند راه آن را مسدود کنند. وی 
با اعتقاد بر اینکه بیانیه دبیرکل ســازمان ملل در 
ایــن ارتباط غیردقیق بود و آن ها خود در جریان 
مسائل در این زمینه هستند، افزود: موضوع ایران 
با کشورهایی که حق عضویت خود را پرداخت 
نکرده اند متفاوت است. ما منابع را اختصاص داده 
ایم ولی مسئله پیدا کردن کانالی است که این پول 
قابل انتقال باشد و آمریکا راه آن را مسدود نکند.

سفر هیأت کره ای به ایران در ارتباط 
با پول های بلوکه شــده به نتیجه مورد 

نظر ما منتج نشد
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا می 
توان گفت که سفر چندی پیش هیأت کره ای به 
ایــران هم در ارتباط با موضوع نفتکش کره ای و 
هم آزاد کردن پول های بلوکه شده ایران در سئول 
به موفقیتی نرسیده است، گفت: سفر هیأت کره 
ای در ارتباط با پول های بلوکه شده به نتیجه مورد 
نظر ما منتج نشد؛ البته آن ها برخی از راهکارها را 
مطرح کرده اند و ما منتظریم که ببینیم این راهکار 
ها به چه نتیجه ای می رسد. در مورد نفتکش نیز 

قرار نبود اتفاقی غیر از مسیر فنی بیفتد.
سخنگوی وزارت خارجه در مورد اظهارات 
اخیر وزیر امور خارجه قطر مبنی بر اینکه اکنون 
زمان این رســیده که گفت و گوهایی بین ایران 
و کشــورهای حوزه خلیج فارس برگزار شود و 
دوحه نیز از آمادگی مناسب برای ایجاد وساطت 
و هماهنگی های لازم جهت برگزاری این گفت 
و گوها برخوردار است، افزود: سیاست ایران  در 
ارتباط با تعامل با کشورهای حاشیه خلیج فارس 
کاملا روشــن و مشخص است و ما سال ها یک 

مسیر مشخصی را در این زمینه داشته ایم.
عربستان، پیشــنهادات ایران را بی 

پاسخ گذاشت
وی با بیان اینکه علیرغم سنگ اندازی های 
برخی از کشورهای منطقه از جمله عربستان علیه 
ایران، ما همواره تأکید کرده ایم که کشــورهای 
منطقه باید به یک فهم مشترک در ارتباط با مسائل 
منطقه دست پیدا کنند تا یک سازوکار امنیتی لازم 
در این زمینه حاصل شــود، گفت: متأسفانه آنچه 
که تاکنون شــاهد آن بوده ایم بی پاسخ گذاشتن 
پیشــنهادات ایران از سوی برخی از کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس از جمله عربستان در این 
زمینه بوده است. وی با بیان اینکه ما آمادگی داریم 
که در صورت تحقــق این موضوع وارد عرصه 
مذاکره و گفت و گو شویم در پاسخ به این سوال 
که شــما تأکید بر اصلاح سیاست های عربستان 

می کنید و از آن طرف دولت ریاض نیز از برخی 
از سیاســت های ایران در منطقه ابراز نگرانی می 
کند و راه حل مشــکلات را اصلاح این سیاست 
ها می داند؟ خاطر نشــان کرد: باید توجه داشت 
لیست اقدامات سعودی بر عبیه منطقه بسیار بلند 
است. آنچه که عربستان سعودی در منطقه انجام 
داده تجاوز آشکار به مرزهای کشورهای همسایه 
و منطقه است. چندین سال است که به کشور فقیر 
یمن حمله کرده و مردم این کشور را به شیوه های 
مختلف در حصر قرار داده است. از طرف دیگر 
تلاش کرد که از طریق زور سیاست های خود را 
به برخی دیگر از کشورهای منطقه از جمله قطر 

تحمیل کند.
حاضــر بــه گفت وگــو در مــورد 

نگرانی های ریاض نیز هستیم 
این دیپلمات ارشــد کشــورمان با تأکید 
بر اینکه ما در عرصه منطقه ای مســئولانه عمل 
کرده ایم و حتی با تســاهل و تسامح سعی کرده 
ایم که از برخی از خطاهای کشــورهای منطقه از 

جمله عربستان در مورد ایران عبور کنیم، گفت: 
ممکن اســت سعودی ها یکسری نگرانی هایی 
داشته باشند و اتفاقا ما تأکید داریم که باید در مورد 
ایــن ها صحبت کرد. طرح صلح هرمز در همین 
چارچوب بود که در مورد این مســائل صحبت 
شــود. برخی از نگرانی ها ممکن است توهمی 
باشــد که پای قدرت های دیگر را در منطقه باز 
کند و ما حتی حاضریم در مورد این نگرانی های 

توهمی و خیالی نیز صحبت کنیم.
راهکار در دست سعودی ها است

خطیــب زاده با تأکید بــر اینکه جمهوری 
اسلامی ایران در طول 4۰ سال گذشته همواره از 
خود دفاع کرده است و تهاجمی در منطقه نداشته 
در پاســخ به این ســوال که یکی از نگرانی های 
عربستان در ارتباط با ایران موضوع یمن و سیاست 
های تهران در ارتباط با این موضوع است؟ گفت: 
پاســخ نگرانی، جنگ نیست. عربستان سعودی 
در این ســال ها یک تصمیــم راهبردی گرفته و 
آن ایســتادن در طرف اشــتباه تاریخ بوده است. 
ریاض طی این ســال ها از طالبان حمایت کرده، 
از اســامه بن لادن و القاعده حمایت کرد، جبهه 
النصره را تحت حمایت خود قرار داد و در طرف 
غلط تاریخ ایستاد. در مورد یمن نیز اگر عربستان 
نگرانی هایی دارد راه حل آن جنگ نیست. کشور 
فقیر یمن هیچ حمله ای به عربســتان انجام نداد. 
به نظر می رســد نگرانی های عربستان در مورد 
یمن نگرانی های تخیلی است و اکنون نیز راهکار 
مشخص است و آن توقف جنگ است. راهکار 
در  دســت سعودی هاست و هر لحظه اراده کنند 
می تواننــد موضوع را حل کنند. وی با بیان اینکه 
سعودی ها متأســفانه در ارتباط با موضوع یمن 
همچون موضوع سوریه معتقدند که راهکار برای 
حل این بحران نظامی است، خاطرنشان کرد این 
در در حالی اســت که در آغاز بحران یمن، ایران 
بــرای حل این بحران طرح چهار ماده ای تهیه و 
در آن بر موضــوع انجام گفت و گوهای فراگیر 
یمنی یمنی تأکید کرد. سخنگوی وزارت خارجه 
در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه به تازگی 
ایران، ترامپ و برخی دیگر از اعضای کابینه وی را 
در لیست تحریم های خود قرار داده و اکنون سوال 
مردم این اســت که این اقدام چه اثری می تواند 
داشته باشد و آیا این کار صرفا یک اقدام نمادین 
است؟ افزود: آنچه که ما در این زمینه انجام دادیم 
براساس تکلیف قانونی و قاتون اقدام متقابل است 
که وزارت خارجه مبتنی بر قانون موظف به انجام 
آن است. وی با اشاره به اینکه طبق قانون، وزارت 
خارجه موظف است لیست مقامات آمریکایی را 
که علیه ایران از جمله در انجام تروریسم اقتصادی 
فعالیت و مشارکت داشته اند منتشر و آن ها را مورد 
تحریم قرار دهد، افزود: از طرف دیگر باید توجه 
کنیــم که در ارتباط با این موضوع در عرصه بین 
المللی کار می کنیم نه داخلی. ما اگر می خواهیم 
موضوعی را در عرصه بین المللی پیگیری کنیم 
از جمله در ارتباط با آمرین و عاملین به شهادت 
رســاندن سردار سلیمانی توسط آمریکایی ها به 
فرمان رئیس جمهور وقت این کشور، مبنای این 
پیگیری ها این اســت که فرایند قضایی آن را در 
داخل طی کرده باشــیم. خطیب زاده ادامه داد: از 
طرف دیگر این اقدامات، دارای پیام آشــکارا به 
کسانی اســت که مورد تحریم قرار گرفته اند و 

همچنین دیگر کشورها. وی گفت: مثلا مقامات 
آمریکایی نیز بعضا مقامات ارشد ایران را که هیچ 
گونه پولی در آمریکا ندارند و هیچ گونه ســفری 
نیز به آنجا نداشته و ندارند مورد تحریم قرار می 
دهنــد و خود آن ها نیــز می دانند که این تحریم 
اجرایی نیست ولی این اقدام سمبلیک است و پیام 
و استانداردهای خاص خود را دارد. این دیپلمات 
ارشد کشورمان افزود: بسیاری از این افراد دارای 
مصونیت دیپلماتیک و یا ریاست جمهوری بوده 
اند ولی وقتی دوران مسئولیت شان تمام می شود 
این مصونیت نیز پایان پیدا می کند و براســاس 
حقوق بین الملل بسیاری از این افراد را می توان 
تحــت تعقیب قرار داد. وی تاکید کرد: برای این 
موضوع باید مراحل این مســئله در داخل کشور 
طی شــود تا بتوانیم این افراد را به اینترپل معرفی 
کــرده و پیگیری قضایی در عرصه بین المللی  را 
در ارتباط با آن ها انجام دهیم. سخنگوی وزارت 
خارجه در پاسخ به این پرسش که برخی معتقدند 
که مناســب اســت نگاه وزارت خارجه از نگاه 

سیاســی و امنیتی به نگاه سیاسی اقتصادی سوق 
پیدا کند و این می تواند در عرصه تجارت خارجی 
نیز به کشــور کمک کند، گفت: مــا در وزارت 
خارجه پیگیر صرف مســائل امنیتی نبوده ایم و 
خود نیز نمی خواسته ایم که چنین نگاهی وجود 
داشته باشد ولی ماهیت مسائل منطقه ای ما، امنیتی 

و سیاسی است.
انتظارات از وزارت خارجه در حوزه 
دیپلماســی اقتصادی، باید متناسب با 
اختیارات و مســئولیت های وزارتخانه 

باشد
این دیپلمات ارشــد کشور گفت: متأسفانه 
شرایط منطقه باعث شده که نسبت به بسیاری از 
مســائل نگاه امنیتی و سیاسی حاکم شود و شاید 
نــگاه اقتصادی چندان مورد توجه قرار نگیرد در 
حالی که ما نیز معتقدیم دیپلماسی اقتصادی باید 
در عرصه سیاســت خارجی در جایگاه بالاتری 
قرار بگیرد ما درهمین راســتا در وزارت خارجه 
معاونت اقتصادی ایجاد کرده ایم وتلاش کرده ایم 
که در چارچوب وظایف و اختیاراتی که داریم در 
این راســتا حرکت کنیم ولی انتظارات از وزارت 
خارجه در این حوزه باید متناســب با اختیارات 
و مســئولیت های این وزارتخانه باشــد و دیگر 
دستگاه ها نیز همراه با وزارت خارجه به وظایف 
خود در این حوزه عمل کنند. سخنگوی وزارت 
خارجه با بیان اینکه ما در وزارت خارجه در چند 
ســال اخیر سعی کرده ایم که برخی از نگاه ها را 
اصلاح کنیم و از ظرفیت های موجود در کشــور 
در امر دیپلماسی اقتصادی استفاده بهینه تری کنیم، 
گفت: یکی از ظرفیت های مهم کشــور موضوع 
ترانزیت است و در همین راستا شاهد این بودیم 
که چندی پیــش  راه آهن خواف-هرات افتتاح 
شــد و همچنین مرز ریمدان را با پاکستان افتتاح 
کردیــم و امیدواریم در آینده نزدیک نیز خط راه 

آهن شلمچه – بصره راه اندازی شود .
وی تأکید کرد: دیپلماســی اقتصادی یک 
زنجیره بهم پیوســته است که همه دستگاه های 
مسئول باید به وظایف خود عمل کنند و نمی توان 
در این زمینه فقط از وزارت خارجه انتظار داشت.
ایرانیان مقیم خارج از کشور، مراقب 

و هوشیار باشند
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
پاســخ به این سوال که به تازگی برخی از رسانه 
های  خبری در مورد بازداشــت یک شــهروند 
ایرانی-آمریکایی به نام "عماد شرقی" از  سوی 
ایران گزارش هایی را منتشر کرده اند و آیا وی در 
جریان جزئیات این پرونده است؟ گفت: در این 
ارتباط باید نهادهای اطلاعاتی و قضایی گزارش 
دهنــد و وزارت خارجه نمی تواند اظهار نظری 
بکند ولی من در اینجا می خواهم  یک نکته ای را 
عرض می کنم و آن این است که در سال های اخیر 
رویکرد دستگاه های اطلاعاتی غربی در ارتباط 
با انجام برخی از فعالیت ها در داخل ایران تغییر 
کرده اســت و آن ها به جای اعزام مأمور ســعی 
می کنند که در راســتای پیشبرد اهداف خود از 
برخی از ایرانیان دوتابعیتی سوءاســتفاده کنند و 
آن هــا را فریب می دهند چنانکه حتی برخی از 
این هموطنان نمی دانند که این کشــورها با چه 
پیچیدگی آنها را قدم به قدم به مســیر خیانت به 
کشور می کشانند.  خطیب زاده تاکید کرد: در این 

ارتباط لازم است که ایرانیان مقیم خارج از کشور 
مراقبت و هوشــیاری لازم را داشته باشند، تا در 
دام برخی از سرویس های اطلاعاتی غربی قرار 
نگیرند. وی همچنین ادامه داد: البته لازم اســت 
توجه شود سالانه چند میلیون سفر توسط ایرانیان 
خارج از کشــور به داخل کشور انجام می شود و 
مشــکلی پیش نمی آید و ممکن است در ارتباط 
با یکی دو مورد، مســائل این چنین پیش بیاید و 
من این موضوع را نیز برای آگاهی این هموطنان 

عزیز مطرح کردم.
ادامه روند تبادل زندانیان ایرانی و 

آمریکایی در دولت بایدن
سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با روند 
تبــادل زندانی بین ایران و آمریکا و اینکه آیا این 
سیاســت با روی کار آمدن دولت جدید آمریکا 
نیز ادامه خواهد داشت، گفت: متأسفانه آمریکایی 
هــا اقدام به گروگان گیری اتباع ایرانی در آمریکا 
و برخی از کشــورها به اتهامات واهی می کنند و 
همان طور که آقــای ظریف مطرح کردند ما در 
راستای نگاه انســانی خود و دفاع از حقوق هم 
وطنان خود اعلام کرده ایــم که حاضریم تبادل 
زندانی با آمریکا داشــته باشیم. وی در پاسخ به 
این سوال که شما تأکید می کنید که آمریکایی ها 
با بازداشت اتباع ایرانی به نوعی اقدام به گروگان 
گیری می کنند و آمریکایی ها نیز مدعی هســتند 
که ایران با بازداشــت برخی از اتباع این کشور و 
شهروندان ایرانی _ آمریکایی ها اقدام به گروگان 
گیری می کند؟ افزود: اتهاماتی که آن ها مطرح می 
کنند بی ارزش اســت. اتهام افرادی که در داخل 
ایران دســتگیر شده اند کاملا روشن و مشخص 
اســت. برخی از این اتهامات، اتهامات سنگینی 
است از جمله همکاری برای اقدامات تروریستی 
و یا جاسوسی نظامی و دیگر اقداماتی که برخلاف 
منافع  ملی کشور است ولی آمریکایی ها به بهانه 
واهی دورزدن تحریم ها، برای شهروندان ایرانی 

در کشورهای مختلف ایجاد مشکل می کنند.
هیچ تحول خاصی در مورد  پرونده 

"نازنین زاغری" ایجاد نشده است
خطیب زاده در پاســخ به این موضوع که به 
تازگی وزیر خارجه انگلیس اعلام کرده اســت 
کــه ''تلاش های جدی تری برای آزادی "نازنین 
زاغری" در حال انجام اســت" اکنون با توجه به 
این ســخنان ایا اتفاق جدیدی در این زمینه رخ 
داده است گفت: وزیر خارجه انگلیس خود باید 
جواب این سووال را بدهد. از نظر ما خانم زاغری 
محکوم اســت و دارای حکم قضایی است. هیچ 
تحول خاصی در مورد این پرونده ایجاد نشــده 

است.
کانــال مالی به انگلیســی ها برای 
پرداخت بدهی شان به ایران معرفی  کرده 

ایم،...
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین با 
بیان اینکه، موضوع پرونده نازنین زاغری ربطی 
با موضوع بدهی دولــت انگلیس به ایران ندارد 
گرچه دولت لندن سعی می کند با استفاده از یک 
حربه قدیمی این دو موضوع را به یکدیگر مرتبط 
نشان دهد، گفت: انگلیسی ها، تاکنون به بهانه های 
واهی از جمله موضوع پیدا کردن کانال مالی برای 
انتقال پول و دیگر مسائل پولی و بانکی از پرداخت 
بدهی خود که طبق حکم دادگاه انگلیس موظف 
به پرداخت آن هستند، خودداری کرده اند در حالی 
که ما همه این مسائل را حل کرده ایم و کانال مالی 

را نیز معرفی کرده ایم.
وضعیــت پناهجویــان ایرانی در 

مالزی
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
همچنین در جریان این مصاحبه در پاسخ به سوالی 
در ارتباط با مشکلات پناهجویان ایرانی در مالزی 
و پیگیــری وضعیت آنها از ســوی وزارت امور 
خارجــه، افزود: چند هزار نفر پناهجو در مالزی 
هستند که حدود ۵۰۰ نفر آنها تبعه ایران هستند و 
ما به آنها دسترسی کنسولی داریم. وی با بیان اینکه 
سفارت ایران و کنسولگری های ایران در مالزی با 
این افراد در ارتباط هستند گفت: ما به آنها اعلام 
کردیــم که در صورت انتخاب می توانند به ایران 
بازگردند، البته بازگشــت یک موضوع انتخابی 
است و خود آنها باید این موضوع را انتخاب کنند. 
خطیب زاده با بیان این که ما سعی کردیم که در حد 
امکان بیشــترین خدمات کنسولی را به آنها ارائه 
کنیــم، گفت البته وضعیت پناهجویان در مالزی 

بهتر از وضعیت پناهجویان در استرالیا است.
آقای ظریــف در هــر جایگاهی که 

تکلیف باشد، حضور پیدا می کنند
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
پاســخ به این سوال که محمد جواد ظریف وزیر  
امور خارجه به تازگی در مصاحبه ای گفته اند که 
من تســلیم تقدیر هستم و این در حالی است که 
ایشان پیش از این بارها گفته بودند که در انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده نامزد نخواهند شد و 
آیا این اظهار نظر جدید بیانگر تغییر رویکرد وزیر 
خارجه در مورد این موضوع است، تصریح کرد: 
خیر؛ ایشان همان چیزی را که در علنی می گویند 
همان را هم در جلسات بسته می گویند. البته ایشان 
ســرباز نظام و رهبری هستند و در هر جایگاهی 
که تکلیف باشد حضور پیدا می کنند. همان طور 
که بارها گفته اند ترجیح ایشــان این است که در 
هیــچ جایگاهی به جز معلمی و وزارت خارجه 
و سیاســت خارجی که در آن تخصص  دارند، 

حضور نداشته باشند.
العبد یدبر والله یقدر

خطیــب زاده با بیان ایــن که آقای ظریف 
شخصیت برجسته ای هســتند، ادامه داد: ایشان 
در جلسات مختلف به این موضوع تأکید دارند 
که ترجیح می دهند بعد از پایان حضورشــان در 
وزارت خارجه به عنوان اســتاد در دانشــگاه به 

تدریس بپردازند.

خطیب زاده سخنگوی وزارت امورخارجه:
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سیاسی

حاضریم درباره نگرانی های ریاض 
مذاکره کنیم

سخنگوی وزارت امورخارجه کشور، یا بیان این که تهران در عرصه منطقه ای مسئولانه عمل کرده و حتی با تساهل و تسامح از 
برخی از خطاهای کشورهای منطقه از جمله عربستان عبور کرده است، گفت: ممکن است سعودی ها یکسری نگرانی هایی داشته 

باشند و ما حاضریم در مورد این نگرانی ها که بعضا توهمی و خیالی نیز هستند، با آنها صحبت کنیم. 

ســخنگوی وزارت خارجــه در مورد 
اظهــارات اخیــر وزیر امــور خارجه 
قطــر مبنی بر اینکه اکنــون زمان این 
رسیده که گفت و گوهایی بین ایران و 
کشورهای حوزه خلیج فارس برگزار 
شــود و دوحه نیز از آمادگی مناسب 
برای ایجاد وســاطت و هماهنگی های 
لازم جهت برگــزاری این گفت و گوها 
برخوردار است، افزود: سیاست ایران  
در ارتبــاط بــا تعامل با کشــورهای 
حاشــیه خلیج فارس کاملا روشــن و 
مشخص اســت و ما سال ها یک مسیر 
مشــخصی را در این زمینه داشته ایم.


